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پروژه هزار ميليارد توماني 45 ساله شد  
مدي�ر ام�ور مناطق وي�ژه ش�وراي عال�ي مناط�ق آزاد كش�ور 
گف�ت: پروژه هاي�ي ب�ه مناط�ق آزاد تحمي�ل مي ش�ود ك�ه هم 
وقت مدي�ران مناط�ق را گرفته و ه�م بايد س�رمايه گذاري هاي 
زي�ادي روي آن انج�ام و بودج�ه مناط�ق روي آن هزينه ش�ود. 
به گزارش ايس��نا، جعفر آهنگ��ران در جمع خبرن��گاران اظهار كرد: 
يكي از پروژه هاي ملي كه ب��ه مناطق آزاد تحميل ش��ده طرح جامع 
ارتباطي خليج فارس است كه از سال 48 تاكنون انجام نشده و هزينه  

هزار ميليارد توماني براي آن در نظر گرفته شده است. 
وي ادامه داد: دولت هاي قبل زير بار اين پروژه نرفتند ولي دولت دهم 
در اين زمينه اقداماتي انجام داد و درحال حاضر مناطق آزاد اين پروژه 
را پيگيري مي كند كه اين طرح ش��امل ايجاد پل خليج فارس، اتوبان، 
اسكله كاوه و خط آهن است و قشم را به بندرعباس متصل مي كند. وي 
با بيان اين كه 64 منطقه ويژه اقتصادي براي تاسيس، مصوبه مجلس 
را دارند، گفت: تعداد مناطق ويژه اقتص��ادي فعال قديمي 16 منطقه 
و تعداد مناطق ويژه اي كه قانون ايجاد آنها در سال 1389 به تصويب 
مجلس رسيده 48 منطقه است. از اين مناطق تعدادي كه هيئت وزيران 
محدوده و گرايش اقتصادي آنها را تعيين و ابلاغ كرده شامل 31 منطقه 
مي شود. مدير امور مناطق ويژه شوراي عالي مناطق آزاد كشور با بيان 
اين كه سلفچگان جزو مناطق ويژه فعال است، تأكيد كرد: اراضي ملي و 
بحث تملك آنها يكي از معضلات اصلي مناطق ويژه ما محسوب مي شود. 
همچنين منطقه ويژه سرخس، كاوه، عسلويه يا منطقه ويژه پتروشيمي 

در ماهشهر از جمله مناطق ويژه فعال ما محسوب مي شوند. 
---------------------------------------------------

 كاهش 80 درصدي ذخاير سدهاي 
شرق تهران نسبت به سال قبل

مع�اون نظارت ب�ر بهره برداري ش�ركت آبفاي اس�تان ته�ران با 
اش�اره به اينكه در س�ال آبي 93 – 92 نس�بت به س�ال آبي قبل 
80 درصد ذخاير سدهاي ش�رق تهران كاسته ش�د، گفت: حجم 
بارندگي ها در سال آبي 93- 92 بالغ بر 177 ميلي متر كاسته شد. 
عليرضا نوذري پور در گفت وگو با ايس��نا، در اولين روز آغاز س��ال آبي 
94- 93 در حالي كه سال آبي گذشته )س��ال آبي 93- 92 كه از مهر 
ماه سال 92 آغاز ش��د و تا پايان ش��هريور 93 ادامه داشت( با مقايسه 
وضعيت آبرساني استان تهران در سال آبي اي كه روز گذشته به پايان 
رس��يد گفت: در س��ال آبي 92 حدود 80 درصد ذخاير سدهاي شرق 
تهران نسبت به سال 91 كاسته شد. متوسط بارندگي در درازمدت نيز 
347 ميلي متر است، درحالي كه در سال آبي گذشته تهران 243 ميلي 
متر بارندگي داشتيم و در سال 91 حجم بارندگي ها 420 ميلي متر بوده 
است. وي افزود: به خاطر افزايش دماي هوا و كاهش دو ساله بارندگي ها، 
ذخاير سدهاي تهران كاهش پيدا كرده است. در حال حاضر حجم كل 
آب سد لتيان 40/2 ميليون متر مكعب است و سد لار نيز 32/1 ميليون 

متر مكعب آب ذخيره دارد. 
معاون نظارت بر بهره برداري شركت آبفاي استان تهران تصريح كرد: در 
حال حاضر ورودي تصفيه خانه شماره يك جلاليه 2/4 متر مكعب آب 
بر ثانيه است؛ به تصفيه خانه شماره دو كن 8/8 متر مكعب آب بر ثانيه و 
به تصفيه خانه هاي سوم و چهارم تهرانپارس نيز 4/9 متر مكعب آب بر 
ثانيه وارد مي شود. نوذري پور يادآور شد: ورودي تصفيه خانه شماره   5 
سوهانك نيز 2/5 متر مكعب بر ثانيه است و از چاه ها 15/3 متر مكعب 
بر بر ثانيه آب برداشت مي ش��ود. معاون نظارت بر بهره برداري شركت 
آبفاي استان تهران خاطرنشان كرد: از منابع زيرزميني نيز يك ميليون و 
321 هزار و 949 متر مكعب آب برداشت شده كه بدين ترتيب 45 درصد 

از آب مورد نياز تهران از طريق منابع زيرزميني تأمين شده است. 
---------------------------------------------------

۶00  شركت در مديريت بانكي ها
بعد از پايان مهلت بانك ها براي ارائه فهرس�ت شركت هايشان به 
بانك مركزي معاون نظارتي اين بانك از دريافت اسامي بنگاه هاي 
29 بان�ك خب�ر داد و گف�ت: بانك ها ح�دود ۵00 تا ۶00 ش�ركت 
دارند كه بايد در يك زمانبندي مش�خص مازاد آن را بفروش�ند. 
به گزارش تسنيم، بعد از آنكه حجم انتقادات به نظام بانكي و بنگاه داري 
بانك ها طي ماه ها بالا گرفت بانك مركزي به بانك ها اولتيماتوم داد كه 
طي سه سال ش��ركت هاي خود را واگذار كنند و قبل از آن هم مهلت 
15 روزه اي به بانكداران داد تا فهرست اسامي شركت هايشان را به بانك 
مركزي تحويل دهند. طبق اعلام بانك مركزي البته اين مهلت 15 روزه 
پايان هفته اي كه گذشت تمام شده و بانكداران اسامي شركت هاي خود 

را بايد طبق دستور به سكاندار ميرداماد تحويل داده باشند. 
حميد تهرانفر، معاون نظارتي بانك مركزي اعلام كرده در پايان مهلت 
اعلام ش��ده 28 تا 29 بانك جزئيات شركت ها و فعاليت هاي خود را به 
بانك مركزي اعلام كردند. وي با بيان اينكه از مجموع 34 بانك تنها پنج 
بانك تاكنون فهرست بنگاه هاي خود را به بانك مركزي ارائه نكرده اند 
افزود: با پيگيري انجام شده مشخص شد كه اطلاعات اين بنگاه ها نياز 
به اصلاحاتي داش��ته كه پس از انجام اين اصلاحات تا حداكثر دو روز 
آينده به بانك مركزي اعلام خواهد ش��د. معاون نظارتي بانك مركزي 
گفت: بانك هاي باقيمانده هم فهرست بنگاه هاي خود را با ذكر تعداد 
شركت ها، ارزش و نوع فعاليت و ذكر جزئيات اعلام مي كنند تا مردم نيز 

در جريان امور قرار بگيرند. 
تهرانفر افزود: براس��اس صورتحساب مالي حسابرسي ش��ده تا پايان 
سال مالي گذشته، ارزش بنگاه داري بانك ها 226 هزار و 600 ميليارد 
تومان و در مجموع حدود 48 تا 49 درصد سرمايه پايه بانك ها برآورد 
شده است. وي با بيان اينكه بانك ها حدود 500 تا 600 شركت دارند 
كه بايد در يك زمانبندي مش��خص مازاد آن را بفروشند، خاطرنشان 
كرد: بانك ها اجازه داشتند حداكثر تا ارزش 40 درصد سرمايه پايه خود 

بنگاه داري كنند و مازاد آن به فروش برسد. 
---------------------------------------------------

مهلت صرافي ها نصف شد
با تعيي�ن مهلت دوماه�ه ديگر ب�راي تطبيق فعاليت و س�ازوكار 
صرافي ها با دستورالعمل جديد شوراي پول و اعتبار، اگر تا پايان 
ماه جاري نسبت به اين موضوع اقدام نكنند، لغو مجوز خواهند شد. 
به گزارش ايسنا، بعد از اينكه بانك مركزي به بهانه تغييرات محيطي، 
شرايط اقتصادي و نقش صرافي ها در نوس��ان نرخ ارز با ايجاد تقاضاي 
كاذب و سفته بازي دستورالعمل تأسيس، فعاليت  و نظارت بر صرافي ها 
مربوط به س��ال 1389 را در مردادماه سال گذشته مورد بازنگري قرار 
داد، اعتراضات گسترده صرافان نس��بت به قوانين جديد، مسئولان را 
برآن داشت تا در كمتر از يك سال از صدور دستورالعمل نسبت به تغيير 
آن اقدام كنند. در قوانين تدوين شده سال گذشته در كنار تمامي بندها 
و تبصرهاي تأكيد ش��ده، صرافان مكلف به افزايش قابل توجه سرمايه 
ش��دند به طوري كه صرافان نوع يك )مجاز به خري��د و فروش نقدي 
ارز( بايد ميزان س��رمايه خود را از حدود 200 ت��ا 400 ميليون تومان 
به 4 ميليارد تومان و صرافان نوع دو)علاوه بر خريد و فروش نقدي ارز 
عمليات مربوط به حواله را انجام مي دهند( نيز از حدود يك تا 2 ميليارد 

تومان به 20 ميليارد تومان افزايش دهند. 
در حالي كه صرافان براي تمديد مجوز مكلف بودند تا پايان تيرماه سال 
جاري فعاليت خود را با آنچه كه بانك مركزي تعيين كرده بود منطبق 
كنند، با مس��ائل پيش آمده و عدم تمايل آنها به عمل به دستورالعمل 
جديد، قرار بر بازنگري آن در شوراي پول و اعتبار شد كه اين شورا هم 
زمان انطباق را تا پايان شهريورماه تمديد كرد. صرافان در حالي انتظار 
دارند كه بار ديگر بانك مركزي با آنها راه آمده و شرايط مناسب تري را 
برايشان مهيا كند كه معاون نظارت بانك مركزي تأكيد كرده است كه 

دستورالعمل جديد به هيچ عنوان تغيير نخواهد كرد.

افزاي�ش 3/۵ ميليون تومان�ي قيمت هر متر 
زمين در تهران طي ب�ازه زماني نيمه ابتدايي 
س�ال 82ت�ا نيم�ه دوم س�ال 92 بيانگر آن 
اس�ت ك�ه اي�ن كالا در پايتخت ب�ه انحصار 
ع�ده اي س�رمايه دار درآمده اس�ت. اين در 
حالي اس�ت ك�ه بررس�ي ها نش�ان مي دهد 
تنها در س�ال 91، 1۶0ه�زار ميلي�ارد تومان 
زمي�ن در ته�ران خري�داري ش�ده اس�ت. 
به گزارش »جوان«، گزارش هاي مركز آمار نشان 
مي دهد كه روند حركت��ي قيمت هر متر زمين يا 
زمين خانه كلنگي در تهران از نيمه ابتدايي سال 
82تا نيمه ابتدايي س��ال 92، رشد ممتد داشته 
است، به طوري كه ميانگين قيمت زمين در تهران 
طي اين بازه زماني از 559هزار تومان تقريبا به 5/6 
ميليون تومان رسيده است اما در نيمه دوم سال 
92متوس��ط قيمت هر متر مرب��ع زمين يا زمين 

مسكن كلنگي به 4ميليون و 50 هزار تومان رسيده 
اس��ت. اين بدان معنا اس��ت كه پس از انتخابات 
رياست جمهوري قيمت زمين در پايتخت رو به 
نزول رفته است و جذابيت گذشته خود را از دست 

داده و ديگر قابليت سوداگري نداشته است.
بيشترين رش��د قيمت زمين در تهران مربوط به 
نيمه دوم س��ال 91 و نيمه ابتدايي سال 92بوده 
اس��ت، به طوري كه مي توان از اين ميزان رش��د 
به عنوان يك جهش به تمام معن��ا ياد كرد. اين 
در حالي است كه در بازه زماني فوق اقتصاد ايران 
تحت تأثير مواردي چ��ون تحريم هاي ناعادلانه 
غربي، اج��راي قانون هدفمندي يارانه ها، رش��د 

قيمت ارز و رشد شديد نقدينگي قرار داشت. 
همانطور كه كارشناسان اذعان دارند، بازار زمين 
در تهران همانند بازار خودرو به انحصار بزرگ ترين 
سرمايه داران از سراسر كشور و حتي سرمايه گذاران 

خارج نشين درآمده است و اگر مشكل انحصار زمين 
در پايتخت حل نش��ود، تقريباً حل مسئله قيمت 
مسكن در اين كلانش��هر غير ممكن است چراكه 
نهاده زمين در مقايسه با ساير نقاط كشور بيشترين 
سهم را در قيمت مسكن پايتخت دارد كه گاه اين 

سهم به 50تا 65درصد ملك مي رسد. 
دراين بين بررسي هاي اين رسانه نشان مي دهد 
كه طي س��ال هاي اخير بين 90ت��ا 95درصد از 
سرمايه گذاري هاي انجام گرفته در بازار مسكن 

توسط بخش خصوصي صورت گرفته است. 
به نظر مي رسد از نهادهاي بخش عمومي گرفته 
تا ش��به دولتي ها، مشغول س��رمايه گذاري هاي 
عظيم در بازار زمين و س��اختمان هستند. طبق 
آمار بانك مرك��زي از 160 ه��زار ميليارد تومان 
مجموع سرمايه گذاري هاي انجام شده در كشور 
در سال91، فقط 63 هزار ميليارد تومان مربوط 

ب��ه ارزش زمين هايي ب��وده كه س��رمايه گذاران 
ساختماني براي ساخت وس��ازهاي خود، آنها را 

خريداري كرده اند. 
اين حجم سنگين س��رمايه گذاري در بازار زمين 
و ساختمان نش��ان دهنده مكش عظيم منابع به 
سمت بازار مسكن و در نتيجه افزايش قيمت ها و 

فشار اجتماعي به طبقات ضعيف جامعه است. 
براساس آخرين آمار ارائه شده در رابطه با قيمت 
مس��كن و اجاره در نيمه دوم سال 92، بيشترين 
معاملات انجام گرفته در اين بازه زماني به ترتيب 
مربوط به اس��تان هاي مازندران با 17/4 درصد، 
آذربايجان غربي ب��ا 10/8 درصد، فارس با 10/7 
درصد، گيلان ب��ا 7/3 درصد، كردس��تان با 6/9 
درصد، تهران با 6درصد و البرز با 5/1 درصد است. 
اين در حالي اس��ت كه بازار مس��كن هم اكنون 
در ركود ق��رار دارد، با اين وج��ود برخي مناطق 
همچنان بازار گرم تري در حوزه مسكن نسبت به 

ساير مناطق كشور دارند. 
شهرهاي فوق به نظر مي رسد پدرخوانده هاي بازار 
مسكن در كشور هستند زيرا اين شهر ها در حالي 
بيشترين سهم را از مبادلات اندك انجام گرفته در 
بازار ركود زده مسكن به خود اختصاص داده اند كه 
بسياري از نقاط كشور روز هاي سردي را در بازار 
مبادلات مسكن سپري مي كنند. در اين بين بايد 
متذكر شد كه تا مشكل انحصار بازار زمين در 
كلانشهر تهران و چندين كلانشهر ديگر كشور 
حل نشود، مشكل قيمت مسكن در اين شهرها 
و همچنين ساير نقاط كش��ور نيز حل نخواهد 
شد چراكه اين نهاده زمين، گران قيمت ترين 

نهاده توليد مسكن به شمار مي رود. 
 طبق قوانين مربوط به حوزه رقابت اگر قيمت در 
بازاري به واسطه سهم عمده چندين سرمايه گذار 
عمده به شكل غيرطبيعي تعيين شود، مشمول 
مقوله انحصار مي ش��ود و ش��ورايي چون شوراي 
رقابت مي تواند با ورود به اين حوزه، كشف قيمت 
حقيقي كالا را عملياتي كند، از اين گذشته ماليات 
بر عايدي سرمايه ناش��ي از خريد و فروش زمين 
نيز مي توانس��ت از مقوله هاي اثرگ��ذار در خروج 
از انحصار در حوزه زمين باش��د كه متأسفانه اين 
لايحه با بي مهري برخي نمايندگان مجلس شوراي 

اسلامي فرصت تبديل به قانون نيافت.

 خريد و فروش يكساله 160هزار ميليارد تومان 
زمين در تهران

مردم چرا بايد هزينه شعبه هاي ميلياردي 
بانك ها را بدهند؟  

بيش از شش سال از تش��كيل كارگروه بانكداري الكترونيك در محله 
فلسطين تهران و در دل ش��وراي هماهنگي بانك ها گذشته و اكنون 
مردم به جاي پول چندي��ن » كارت بانك« را در كيف خود مي گذارند. 
آن زمان اين ستاد با حضور جامعه شناسان و خبره هاي روابط عمومي 
و روزنامه نگاران تشكيل شد تا مردم با پيشرفت تكنولوژي همگام شده 
و با توسعه بانكداري الكترونيك سرعت گردش پول افزايش يابد، نياز 
به خدمات در شعب بانكي و صف هاي طولاني قبوض و... كاهش يابد، 

هزينه هاي چاپ پول فيزيكي كم شود و... 
اما مثل اينكه ظاهراً بانك ها قصد دارند تا هزينه هاي قبلي انجام شده در 
حوزه بانكداري الكترونيك و فرهنگ سازي را در مدتي كوتاه تر از زمان 
ترويج بانكداري الكترونيك از جيب مردم بيرون بكشند. قرار است از اول 
آبان ماه براي هر تراكنش )عمليات الكترونيكي واريزپول به حساب بانك( 
از راه كارتخوان هاي مستقر در مغازه ها )پوز( 120 تومان كارمزد كسر 
شود. مردم اكنون احساس مي كنند هزينه هاي اضافي و ضرر شعبه هاي 
گران و در برخي م��وارد زيان دهي كه بانك ها در مراكز ش��هرها ايجاد 
كرده اند و تعدادشان حتي از بقالي ها هم بيشتر شده است را مي پردازند و 
اينكه اين احساس توأم با نقش كارمندي است زيرا مردم خودشان با اراده 

و آگاهي، پول اصناف را به حساب بانك ها واريز مي كنند. 
اصناف هم در كس��وت هم��كاران بانك��ي بي جيره و مواج��ب هزينه 
تراكنش هاي بانكي را روي اجناس مي گذارند و از مردم خواهند گرفت. 
مردم بر اين باورند كه اگر بانك ها با مديريت صحيح و حركت بيشتر در 
مسير وظايف بانكي حركت مي كردند و وارد بورس بازي املاك تجاري 
نمي شدند، لابد امروز هزاران ميليارد تومان سرمايه شان را صرف خريد 
ش��عبه هاي اضافي نمي كردند كه هر از چند گاهي بان��ك مركزي از 
تعداد زياد شعب فيزيكي بانك ها بنالد و مدعي شود دريافت كارمزد از 

تراكنش ها براي توسعه بانكداري الكترونيك است ! 
اگر بانك ها به كار خدمات بانكي مي پرداختند، امروز نه فقط ملك در 
ايران تا اين حد افزايش قيمت نداشت بلكه مجبور نبودند براي كسب 
درآمد عدد عجيب 120 تومان را براي هر تراكنش توسط دستگاه هاي 

» پوز« در نظر بگيرند! 
البته نگارن��ده منكر خي��ر و بركت توس��عه بانك��داري الكترونيك و 
تجربه هاي موفق جهاني نيس��ت بلكه بر اين باوراست كه ويژگي عصر 
صنعتي شهروندان هر جامعه را ناگزير به شغل سوم رايگان  جديد پسا 
خواهد كرد و بر اين موض��وع »تافلر« در كتاب » ث��روت انقلابي « به 
خوبي اشاره دارد. )شغل دوم كار بدون مزد در خانه يا بيرون از خانه- با 
مزد- بود كه اكنون شغل سوم بسيار گس��ترده شده و مثال جدي آن 
خودپردازها و دس��تگاه هاي كارتخوان » پوز« است و ما خودمان مفت 

براي نهادهاي بانكي كار مي كنيم.(
در واقع اف��راد جامعه با جا به جايي پول الكترونيكي و س��ريع در خدمت 
بانك ها مجاني به كار گرفته شده اند كه از يك سو با كم كردن هزينه هاي 
پرداخت پرسنلي به بانك ها كمك مي كنند و از سوي ديگر باعث كاهش 
هزينه استهلاك پول فيزيكي شده اند )چاپ پول جديد كمتر شده است( و 
در ديگر سو سرعت انتقال وجه به بانك ها آني شده است، حال آنكه تا پيش 
از اين مغازه دارها ممكن بود پول خود را چندين روز نگه داشته و پس از 
تجميع به حساب بانك شان واريز كنند. متأسفانه به رغم اين بركات كه به 
مدد اينترنت و تكنولوژهاي روز و نرم افزاري )نه سخت افزاري با هزينه هاي 
سنگين( مهيا شده با تصميم جديد، بانك ها نه فقط افراد جامعه را مجاني 

به كار گرفته اند كه بابت كاركردنشان هم پول طلب مي كنند!
س��ؤال ديگري كه درباره تصميم دريافت كارمزد 120 توماني بابت هر 
تراكنش مالي در كارتخوان ها مطرح مي شود اين است كه رقم 120 تومان 
بر چه اساسي محاس��به ش��ده در حالي كه پايه اين عمليات اينترنت و 
استفاده از شبكه مخابراتي است و هزينه اي كمتر از يك دهم مبلغ مذكور 
است. به عبارت ديگر اگر بحث هزينه ريسك مبلغ جابه جايي شده است، 
پس چرا براي هر عمليات بانكي )تراكنش( 120 تومان دريافت مي شود و 
به عنوان مثال چرا يك فرد براي خريد جنس هزار توماني بايد كارمزدي 

بپردازد كه يك فرد براي خريد جنس 3 ميليون توماني )3 هزار برابر(؟

 فرود اولين هواپيماي دوطبقه
با 525 مسافر در فرودگاه امام  

هواپيماي په�ن پيكر ايرباس 380 براي نخس�تين بار در هش�تم 
مهرماه امس�ال در فرودگاه امام خميني )ره( به زمين مي نشيند. 
به گزارش مهر، براي نخستين بار هواپيماي پهن پيكر ايرباس 380 در 
30 سپتامبر برابر با 8 مهرماه امسال در فرودگاه امام خميني با حدود 
525 مسافر به زمين مي نش��يند. اين هواپيما كه در دوطبقه ساخته 
شده در سه كلاس FIRST، Bussines و ECONOMY مسافر 
مي پذيرد. براين اس��اس اين هواپيما كه مربوط به شركت هواپيمايي 
امارات اس��ت تاكنون به دو مقصد پروازي جده و كويت پرواز داشته و 
فرودگاه امام خميني به دليل حجم بالاي مسافرت ها ميان دبي و تهران 

به عنوان سومين مقصد پروازي اين هواپيما انتخاب شده است. 
البته ايرب��اس پهن پيكر 380 به دليل ش��رايط خاص فن��ي و ابعاد به 
تجهيزات خاصي براي نشست و برخاس��ت در فرودگاه ها نياز دارد كه 
وجود اين توان فني بالا در فرودگاه ام��ام موجب تقاضاي اين ايرلاين 
براي پرواز ايرباس 380 به ايران شده است. س��خنگوي فرودگاه امام 
خميني )ره( با بيان اينكه از ماه ها پيش جلسات متعددي با اين ايرلاين 
براي پرواز A380 شده است، گفت: تعداد بالاي پروازهاي بين المللي 
ايرانيان موجب شده كه اين ش��ركت هواپيمايي تمايل به جابه جايي 
حجم بيشتري از مسافران داشته باش��د به همين منظور اين ايرباس 
براي پرواز به ايران انتخاب شده است. او با بيان اينكه خوشبختانه توان 
فني بالايي در فرودگاه امام )ره( وج��ود دارد، گفت: تمامي پروازهاي 
فرودگاه با برنامه ريزي هاي قبلي انجام مي ش��ود و نشست و برخاست 
A380 نمي تواند خللي در كار فرودگاه به وجود بياورد. علي كاش��اني 
گفت: ظرفيت مسافري اين هواپيما براي پرواز به ايران تكميل شده و 
به طور حتم در بازگشت از ايران هم تمامي بليت هاي اين پرواز فروخته 

شده است كه يكي از دلايل پرواز اين هواپيما به ايران است.
----------------------------------------------------

راه اندازي پرواز از روسيه به 5 استان
رئي�س ات�اق بازرگان�ي مش�ترك اي�ران و روس�يه از راه اندازي 
پروازهاي�ي از جن�وب روس�يه ب�ه پن�ج اس�تان ش�مالي ايران 
خب�ر داد و گفت: با توج�ه به اينكه بانك ملي در روس�يه ش�عبه 
دارد، حج�م بالاي�ي از مب�ادلات بانك�ي تس�هيل ش�ده اس�ت. 
اسدالله عسگراولادي در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: به زودي پروازهايي 
از جنوب روس��يه به پنج استان ش��مالي گلس��تان، گيلان، مازندران، 
آذربايجان غربي و اردبيل راه اندازي خواهد شد. وي گفت: بانك ملي ايران 
كه در روسيه شعبه دارد، بخش��ي از مشكلات بانكي را حل كرده است. 
البته يك بانك روس��ي نيز در كنار بانك ملي مشغول به فعاليت است. 
عسگراولادي خاطرنشان كرد: تبادلات تجاري با روسيه پس از امضاي 
تفاهمنامه اخير، افزايش يافته و در 15 روز گذش��ته صادرات زيادي به 
اين كشور داشته ايم. رئيس اتاق بازرگاني مشترك ايران و روسيه مطرح 
كرد: البته چند مشكل كوچك در اين زمينه وجود دارد. از جمله تعرفه 
گمركي روسيه و مشكلات حمل و نقل كه البته روس ها قول داده اند اين 
تعرفه را به صفر يا 5 درصد برسانند. مشكل ديگر تفاهمات سازمان هاي 
دامپزشكي دو كشور است كه اگر اس��تانداردهاي لازم را كسب كنيم، 

مي توانيم محصولات لبنياتي و دامي را نيز به روسيه صادر كنيم.

مهران ابراهيميان

هادي  غلامحسيني
   گزارش  يك

وزير نيرو با اعلام اينكه هيئت وزيران در آخرين 
جلسه موفق به بررسي جدول جديد نرخ آب 
بهاي مشتركان پرمصرف نشد، گفت: جدول 
نرخ هاي جديد پس از تصويب، اعلام مي شود. 
به گزارش مه��ر حميد چيت چي��ان در خصوص 
جديدترين تصميمات دولت براي افزايش قيمت 
آب مش��تركان پرمصرف گفت: پيشنهادي در اين 
زمينه تهيه شده و در اختيار دولت قرار گرفته است. 
وزير نيرو افزود: در آخرين جلسه هيئت وزيران كه 
روز يك ش��نبه هفته جاري برگزار ش��د، پيشنهاد 

افزايش نرخ آب مش��تركان پرُمصرف فرصت طرح 
پيدا نكرد ولي هر زمان كه به تصويب برسد، جزئيات 
آن اعلام خواهد شد. چيت چيان در روزهاي اخير نيز 
اعلام كرد قرار است افزايش قيمتي در پله هاي بالاي 
مصرف آب به صورت تعرفه پلكاني انجام ش��ود تا 
مشتركان پرمصرف به دليل انگيزه اقتصادي مصرف 

خود را كاهش دهند. 
وي افزود: آب مش��تركان پرمصرف تهراني ابتدا 
به صورت موقت قطع مي شود و در صورت ادامه 
مصرف زياد، تجهيزاتي نصب مي كنيم كه اجازه 

مصرف بيش از ح��د را نمي دهد كه اين مصوبات 
ويژه درصد كمي از جامعه است كه مصرف بالايي 
دارند. وزير نيرو گفت: نظام تعرفه پلكاني در تهران 
براي مصارف بالا بس��يار بيش��تر افزايش خواهد 
يافت تا اسراف كنندگان محدود شوند. جزئيات 

اين نرخ ها در روزهاي آينده اعلام مي شود. 
همچنين حميدرضا جانباز، مشاور وزير نيرو نيز 
با تأكيد ب��ر اينكه پيش��نهادهايي درباره جريمه 
مشتركان پرمصرف مطرح كرده ايم كه اين موضوع 
در هيئت دولت طرح مي ش��ود، گفت: به صورت 

كلي، طرحي براي افزايش قيمت آب در تمام كشور 
مطرح نيست، بلكه پيشنهاد ما ساماندهي مصرف 
مشتركان پرمصرف اس��ت. وي افزود: طبق اين 
طرح، مشتركاني كه ماهانه بالاتر از 20 مترمكعب 
آب مصرف كنن��د، بايد با تعرفه ه��اي بالاتري از 
خدمات آبرساني استفاده كنند. مشاور وزير نيرو با 
بيان اينكه ميزان صرفه جويي فعلي با حجم مصرف 
برابر نيست، افزود: پيش بيني ما براي تهران حاكي 
از صرفه جويي 20 تا 25 درصدي بود كه در عمل 

5 درصد محقق شد.

آب كدام مشتركان گران مي شود؟    انرژي

وزير جهادكشاورزي نسبت به جوسازي هاي 
اخي�ر درب�اره مص�رف ب�الاي آب در بخ�ش 
كشاورزي و نابودي سفره هاي آب زير زميني 
گفت: اگر بحران در سفره هاي آب زيرزميني 
ايجاد شده است مشكل از ناحيه مدير بوده، زيرا 
كشاورزان و وزارت جهاد كشاورزي هيچ كدام 
مدير سفره هاي آب هاي زيرزميني  نبوده اند، اما 
جاي تأسف است كه آب گران بها را براي توليد 
هندوانه و محصولات آب بر مصرف مي كنيم. 
گفته مي ش��ود حفر چاه هاي فراوان در روستاها 
با مج��وز دولت ده��م، موجب كاه��ش آب هاي 
زير زميني و بروز بحران كم آبي در س��ال جاري 
ش��ده اس��ت، از اين رو اخيراً در پي بروز بحران 
دربخ��ش آب، هجم��ه اي علي��ه وزارت جه��اد 
كش��اورزي و مص��رف ب��الاي آب در اين بخش 
به وجود آمده كه با واكنش وزير جهاد كشاورزي 
در گ��رد همايي مدي��ران اي��ن وزارتخانه همراه 
ش��د. صاحبنظران بخش كشاورزي معتقدند كه 
كمبود آب در پاييز كشت بسياري از محصولات 
كشاورزي را در سال زراعي آينده با مشكل مواجه 
كرده و منجر به كاهش توليد مي ش��ود؛حال در 
چنين شرايطي به جاي اينكه به توليد محصولات 
كشاورزي در راستاي اجراي سياست هاي اقتصاد 
مقاومتي و رس��يدن به خودكفايي كمك شود، 
مدام از مصرف آب در كشت گندم، حبوبات و. . . 
انتقاد مي شود، به طوري كه وزير جهاد كشاورزي 
نيز كاهش توليد دام س��بك را خواس��تار شده و 
گفته، به جاي اينك��ه با پرداخت تس��هيلات به 
مرغداري ها به ايجاد ش��غل كمك كنيم، كشت 
برخي محصولات كش��اورزي را گلخانه اي كنيم 
و از اين بخش حمايت كنيم. محمود حجتي در 
دومين گردهمايي سراسري مديران وزارت جهاد 
كشاورزي، با انتقاد از زير سؤال بردن كشاورزان 
در ايجاد بحران كم آبي در كشور گفت: آن افرادي 
كه مدير س��فره هاي آب هاي زيرزميني بوده اند 
كشاورزان را با مشكلات روبه رو كرده اند و امروز 
هم جوس��ازي مي كنند. حجتي تصريح كرد: در 
حال حاض��ر بيلان آبي 290 دش��ت م��ا منفي 

است ولي اين را بايد به يك حالت تعادل و حتي 
مثبت برس��انيم و همه با كمك هم و با همكاري 
دستگاه هاي مختلف به اين مهم دست يابيم. وزير 
جهاد كشاورزي افزود: ادامه روند مديريت گذشته 
در برداشت و استفاده از منابع نگران كننده است 
و بايد بدانيم كه آب نداريم. وي اظهار داشت: ما 
نبايد آب موجود را براي كش��ت هندوانه صرف و 
بعد هم آن را با قيمت ارزان صادر كنيم. اين كار 

اشتباه است و بايد از آن پرهيز كنيم. 
  كشت محصولات آب بر اقتصادي نيست

حجتي با بيان اينكه باي��د محصولات آب بر مثل 
هندوانه را به اندازه نياز و تقاضا كشت كنيم، گفت: 
گاهي اوقات در كشت اين محصولات به اندازه اي 
زياده روي مي كنيم كه بخشي از آن هدر مي رود. 
كش��ت چنين محصولاتي اقتص��ادي نبوده و به 
مصلحت مملكت نيس��ت. وزير جهاد كشاورزي 
بيان داشت: اگر در محصول توليدي قيمت آب را 
محاسبه كنيم هزينه توليد بسيار بالا مي رود در 
حالي كه ما هزينه آب را صفر محاسبه مي كنيم. 
وي افزود: در يك آمار مصرف خيار توليدي سالانه 
كشور نشان مي دهد كه 700 ميليون متر مكعب 

آب مصرف شده در حالي كه اگر كشت محصول 
خيار را به گلخانه ها منتقل كنيم، مصرف آب آن 
به حدود 60 ميليون متر مكعب مي رسد و با آب 
صرفه جويي ش��ده از اين ناحي��ه مي توان بيلان 
منفي آب دشت ها را به حد متعادل رساند. حجتي 
افزود: كاهش مصرف آب از طريق كش��ت توليد 
محصولات در گلخانه ها نيازمند تأمين تسهيلات 

براي ساخت گلخانه ها است.
وزير جهاد كشاورزي در بخش ديگري از سخنانش 
خطاب ب��ه صفاي��ي مديرعامل ش��ركت تعاوني 
روستايي اظهار داش��ت: امسال با كشت هندوانه 
چه بلايي به س��ر ما آمده وقتي هندوانه كيلويي 
500 تومان توسط وانتي ها به فروش مي رسد واقعاً 
چه مبلغي به توليدكننده مي رس��د و من در اين 
مورد افسوس مي خورم كه هم بخش زيادي آب 
هدر مي رود و هم توليدكننده سود نمي برد. وزير 
جهاد كشاورزي ضمن ابراز تأسف از صرف منابع 
آبي براي كشت هندوانه و ساير محصولات آب بر 
گفت: با انتقال كشت خيار به گلخانه ها مي توان 
مصرف آب در اين بخش را از 700 به 60 ميليون 

متر مكعب كاهش داد. 

وزير جهاد كشاورزي اظهار داش��ت: نارسايي ها 
نبايد تكرار شود و خيلي س��اختارها و سامان ها 
را بايد ايجاد كرد ولي نباي��د اجازه داد كه به رغم 
تلاش براي حل مشكلات آن مش��كلات دوباره 
تكرار شود. وي افزود: مقام معظم رهبري و دولت 
به بخش كشاورزي عنايت خاصي دارند و در هر 
فرصتي كه پيش آمده ايشان تأكيد داشته اند كه 
بخش كشاورزي بايد مورد حمايت ويژه قرار گيرد. 
حجتي با اشاره به بحث صرفه جويي در آب گفت: 
بايد به موضوع آبخيزداري توجه جدي شود زيرا 
اين موضوع هم باعث تقويت منابع زيرزميني و هم 
باعث افزايش سطح پوشش گياهي مي  شود. وي 
افزود: براي مكانيزاسيون كمبود نداريم و منابع 
آن وجود دارد و اگر كمبودي حس مي شود به اين 

علت است كه به آن نپرداخته ايم. 
  توليد دام سبك در كشور كاهش يابد

وزير جهاد كشاورزي در ادامه سخنانش تصريح 
كرد: براساس اطلاعاتي كه من در دست دارم بايد 
توليد دام س��بك كاهش يابد و سياستگذاري ها 
طوري باشد كه با توجه به مشكلات مرتع توليد 
دام سبك گسترش نيابد. وي افزود: توان مراتع ما 
بيشتر از اين نيست و بايد با همكاري سازمان هاي 
مختلف حالت پاي��داري را ايجاد كرد كه در كنار 
انجام كار اقتص��ادي از مراتع به ان��دازه ظرفيت 
استفاده كرد. حجتي گفت: با استفاده از روش هاي 
جديد در توليد دام و استفاده از نژادهاي قابل قبول 
مي توان با يك س��وم دام موجود ميزان گوش��ت 
فعل��ي را توليد كرد كه البته در ح��ال حاضر اين 

موضوع در حد يك ادعا است.
وزير جه��اد كش��اورزي تصري��ح كرد: ني��ازي به 
گس��ترش مرغداري و تخصيص منابع ارزان قيمت 
به مرغداري ها نيس��ت زيرا اگر هدف از گس��ترش 
مرغداري افزايش اش��تغال اس��ت بهتر است براي 
افزايش اش��تغال اعتبارات را به سمت گلخانه ها يا 
تجهيز مكانيزاسيون كش��اورزي برد. وي افزود: در 
يك سال گذش��ته توجه ويژه به بخش كشاورزي 
شده است و بسترها و نظامات هم تعريف شده و فقط 

همت، حساسيت و پيگيري ما را مي طلبد.

موضع وزير جهاد درخصوص مصرف آب در كشاورزي 

آب گرانبها را صرف توليد هندوانه مي كنيم!
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